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fljpjő 
A TARTALOMBOL: 

Második 
Szent-Györgyi Napok 9. oldal 

Az ET határozatai 
(szeptember 12.) 12. oldal 

A könyvtárak 
központosításáról 15. oldal 

Kutatások központi 
támogatása 18. oldal 

Felvételi adatok 1995/96.tanév 
A 

Altalános Orvostudományi Kar 

Jelentkező Felvett 
ÁOK FSZ ÁOK FSZ 

összesen: 315 48 138 22 
Ebből: 

férfi: 126 20 52 9 
nő: 189 28 86 13 
1995-ben érettségizett 174 23 87 10 

Csongrád megyei lakos 79 10 33 7 
ebből szegedi: 54 9 25 6 

Bács-kiskun m-i lakos 55 15 25 8 
Békés m-i lakos 37 3 19 — 

Jász-Nagyk-Szolnok m-i lakos 19 4 10 1 

„C't ípusú közép-és felsőfokú 
állami nyelvvizsgával rendelkezik *91 8 67 7 

ebből: 1 világnyelvvből 74 6 52 5 
2 világnyelvvből 11 1 9 1 
3 világnyelvvből 1 - - -

1 világnyelvvből + 1 egyéb - - 5 -

1 egyéb nyelvvből 5 1 1 1 

Szakmai felvételizők 62 8 18 3 

Határainkon kívüli magyar nemzetiségű 7 3 2 
ebből délvidéki 7 3 2 — 
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70 ill. 30 pont alatt teljesített 16 - - -

10 pont alatt írt 29 6 - -

írásbelin nem jelent meg 11 2 - -

Szóbelin nem jelent meg 31 4 - -

* ebből angol nyelvű: ÁOK 46, FSZ 5 
német nyelvű: ÁOK 21, FSZ 2 

francia nyelvű: ÁOK 2

Felvételi pontszám ok alakulása

Általános orvostudományi Kar Fogorvostudományi Szak
Pont B iológia Szakm ai Fizika B iológia S zak m ai F iz ik a

szám írb. szób. írb. szób. írb . szób. írb . szó b . írb . szób . írb . szó b .

15 0 47 4 15 28 50 0 11 0 3 4 6

14 1 40 8 11 29 31 0 6 0 0 4 5

13 4 32 11 4 17 32 1 3 2 0 2 10

12 27 24 12 . 6 16 29 2 2 4 1 3 4

11 31 10 6 2 19 14 4 2 0 1 6 2

10 36 16 9 2 22 20 6 3 1 0 4 2

9 43 5 5 0 27 6 6 2 1 0 18 4

8 34 4 4 4 20 14 5 1 0 0 3 1
7 30 2 0 0 24 5 6 1 0 0 1 1

6 15 1 0 2 17 11 2 0 0 0 3 0

5 10 1 1 0 21 9 2 0 0 0 5 0

4 6 2 0 0 17 6 0 0 0 0 2 0

3 3 1 0 1 12 3 3 0 0 0 1 0
2 2 0 0 0 13 2 1 0 0 0 4 0

1 1 0 0 0 13 0 0 0 0 0 2 0

0 2 0 0 0 9 2 0 0 0 0 1 0

SZ O T E 8,73 12,71 11,62 12,59 8 ,52 11,42 8 ,1 6 12 ,8 11 ,6 13,6 8 ,45 12,31

D O T E 8 .6 12,8 8,43

PO TE 9,68 13,85 9 ,9

Egyetem i képzés
*

Áttekintő adatsor az elmúlt 10 évre visszamenőleg

Általános Orvostud.Kar Gyógyszertud.Kar
Év Ált. Orv. Szak Fogorvt. Szak

jelenik. felvett jelent. felvett jelent. felvett
1984 477 168 66 21 142 100
1985 . 472 170 63 20 134 110
1986 480 175 77 20 171 90
1987 418 171 79 22 252 90
1988 443 170 71 23 199 103

<2
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1989 428 165 58 22 191 102
1990 441 164 73 20 99 90
1991 380 146 47 24 119 98
1992 407 141 73 21 163 94
1993 373 134 54 21 160 92
1994 282 141 50 19 148 98
1995 315 138 48 22 192 93

Szote Gyógyszerésztudom ányi Kar

Felvételre jelentkezett 193 fő
Visszalépett: 4 fő 

189 fő

írásbeli és szóbeli vizsgán
nem jelent meg: 6 fő

Felvételezett
írásbeli felvételi 10 pont alatt 32 fő

Szóbeli felvételit tett
írásbeli és szóbeli vizsgán

151 fő

30 pont alatt teljesített 28 fő

Értékelhető szóbeli vizsgát tett 123 fő

120-94 pont között 89 fő
93 pontig 92 fő
92 pontig 96 fő
91 pontig 99 fő
90 pontig 101 fő

Felvételt nyert: 92 fő
Évismétlő: 3 fő
Átvett: 1 fő
Külföldi hallgató: 10 fő
Évismétlő: 1 fő
Indulólétszám: 107 fő

Férfi: 24 fő; Nő hallgató: 83 fő.
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Főiskolai Kar

A SZOTE Főiskolai Karon az 1995-ös felvételi során 4 szakon hirdettünk felvételt nappali és 2 
szakon levelező tagozaton. Az 1995-ös Felsőoktatási Felvételi Tájékoztatóban megjelent felvételi 
keretszámot -  a Minisztériummal történt egyeztetés után -  néhány szakon megemeltük:

eredetileg tervezett változás után
létszám keretszám

Védőnő 30 60
Gyógytornász 30 30
Szoc.munkás nappali 50 60
Szoc.munkás levelező 30 30
Diplomás Ápoló nappali 80 80
Diplomás Ápoló levelező 30 60

A jelentkezők, illetve felvételt nyertek létszáma az alábbiak szerint alakult szakonként:

Védőnő szak (nappali)
Jelentkezett: 54 fő
I.helyen felvételt nyert: 20 fő
Átjelentkezéssel felvételt nyert: 26 fő
Évismétlő: 1 fő
Induló létszám:

A felvételi ponthatár: 82 pont

47 fo

Gyógytornász szak (nappali)
Jelentkezett: 53 fő
I. helyen felvételt nyert: 22 fő
Átjelentkezéssel felvételt nyert: 11 fő
Évhal asztó: 1 fő
Évismétlő: 1 fő
Induló létszám: 35 fo

A felvételi ponthatár: 91 pont
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Diplomás Ápoló Szak (nappali)
Jelentkezett: ~
I. helyen felvételt nyert:
Átjelentkezéssel felvételt nyert:
Pótátjelentkezés és más intézményből 
átvett (Felvételi Bizottság döntése alapján
Párhuzamos képzésben tanul:
Induló létszám:

A felvételi ponthatár: 77 pont

Diplomás Ápoló Szak (levelező)
Jelentkezett:
I.helyen felvételt nyert:
Átjelentkezéssel felvételt nyert: 
Évhalasztó:
Évismétlő:
Induló létszám:

A felvételi ponthatár 50 egység

Ált. Szoc. Munkás Szak (nappali)
Jelentkezett:
I.helyen felvételt nyert:
Évhalasztó:
Évismétlő:
Más intézményből átvett:
Induló létszám:,

A felvételi ponthatár: 84 pont

Ált. Szoc. Munkás Szak (levelező)
Jelentkezett:
I.helyen felvételt nyert 
Átjelentkezéssel felvételt nyert: 
Évismétlő:
Induló létszám:

A felvételi ponthatár: 72 pont
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27
16
36

9
3

64

85
62

2
4

1

69

113
61
2

1

3
67

41

18
6
1

25

A Karon az első évfolyamon beiratkozást várunk: 210 főtől.
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Egyetem i tan évn yitó

Ünnepélyes keretek között rendezte meg szeptember 4-én a Szegedi Nemzeti Színházban 
egyetemünk idei tanévnyitó ülését.

Miután Dr.Fráter Loránd rektor köszöntötte a nyilvános ünnepi tanácsülés résztvevőit 
valamint a megjelenteket, beszámolt az elmúlt tanév jelentősebb eseményeiről,eredményeiről.

Majd a hagyományokhoz híven sor került az egyetem jubileumi diplomásainak és az első 
éveseinek köszöntésére.

Az ünnepi tanácsülést a rektor beszámolója s egyben az új évet beköszöntő beszéde zárta.

„Tisztelt Ünnepi Tanácsülés! Egyetemi Pol
gárok! Kedves Vendégeink!

Az elmúlt tanév kezdetén új összetételben 
megválasztott Egyetemi Tanács kezdte meg mű
ködését és hamarosan megismerkedett azokkal a 
körülményekkel, amelyek ma minden felsőokta
tási intézmény cselekedeteit behatárolják. Be 
kellett látni, hogy ma a helybenmaradáshoz is 
futni kell. És éppen most kell megtapasztalnunk 
azt, amit Göncz Árpád köztársasági elnök így 
fogalmazott: „Ahhoz, hogy ugorni tudjunk, há
rom lépést hátrálni kell. ”

Hátrál mindenekelőtt a költségvetés, nem is 
beszélve arról, hogy példa nélkül álló módon az 
állami költségvetés a III. negyedévben készült 
csak el, az Országos Egészségbiztosítási Péztár 
idei költségvetését pedig szeptemberben még 
nem ismerjük. A tanév második felére súlyosan 
rányomta bélyegét a kormány stabilizációs 
programja. Ennek részeként Egyetemünktől évi 
több mint 180 M Ft bért és 35 M Ft dologi ju t
tatást vontak el, eddig 214 egyetemi dolgozó 
munkahelye szűnt meg. A társadalombiztosítás 
a továbbiakban 45 ágy működését nem finanszí
rozza, ami természetesen további létszámleépí
tést is jelent. Bár ezeket a fájdalmas megszorí
tásokat az Egyetem és az érintettek fegyelmezet
ten vették tudomásul, ki kell mondjuk: a jövő  
évre tervezett, hasonló mértékű elvonásokat az 
Egyetem hosszú távra kiható és a jövőbeli el
engedhetetlen fejlődést is kockáztató káros kö
vetkezmények nélkül nem képes átvészelni.

Az, hogy az elmúlt tanévet, ha nagy nehézsé
gek árán is, de komolyabb megrázkódtatások, 
osztálybezárások, a betegellátásban vagy okta
tásban jelentős kiesés nélkül tudta az Egyetem 
befejezni, annak köszönhető, hogy gazdálkodás

ban, számítógépesítésben, létszámpolitikában 
már korábban megléptük azokat a lépéseket, 
amelyeket meg kellett lépnünk. A vezetés koráb
bi -  kemény kritikával illetett -  intézkedéseit az 
országban zajló események sorra igazolták.

Országosan is elismerést váltott ki, hogy a 
támadások közepette és ellenére Egyetemünk az 
elmúlt tanévben is további eredményeket ért el. 
A változó társadalmi környezetben is sikerült 
megőrizni politikamentességünket és az is bebi
zonyosodott, hogy a múlt tanév elején nagy erő
vel újraindított személyi támadások az adott kö
rülmények között nem lehetnek sikeresek.

Az oktatás érezhetően igényesebbé vált és 
ma már hallgatóink is megkívánják a magasabb 
színvonalat. A bevezetett új tárgyak zömét meg
kedvelte a hallgatóság. A minőségellenőrzés ér
dekében mind szélesebb körben valósul meg az 
oktatás hallgatói véleményezése. A graduális 
képzés mellett megindult a háziorvosok tovább
képzése: az 1994/95 tanévben az Egyetem által 
szervezett előadásoknak a négy megyéből össze
sen ki>. 13 000 hallgatója volt.

A kutatási eredmények publikálásában eddig 
is előkelő helyezésünk után az ország valameny- 
nyi felsőoktatási és kutató intézménye közül az 
egy főre jutó közlemények számában tavaly elért 
első hely legalábbis figyelemre méltó. Pályázati 
eredményességben megelőztük társ-orvosegyete
meinket

Az idén másodszor megrendezésre kerülő 
Szent-Györgyi napok is nagy érdeklődést keltet
tek. Nagyon remélem: ha már fájdalmas dolgo
kat kellett megélnünk, legalább, értelme is volt; 
a karcsúsítás és éheztetés szívósabb és még jo b 
ban húzó csapatot nevel belőlünk.
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Betegellátásunk lényeges közérzetjavító ele
me, hogy a klinikák tisztasága érezhetően ja 
vult. A közvetlen ápolási munka fejlesztésére 
csak az idén több mint 12 M Ft értékben szerez
tünk be korábban csak hírből hallott eszközö
ket. Az előzőekben kialakított gyógytornász há
lózat mellett megkezdtük a klinikákon tevékeny
kedő szociális munkások hálózatának kiépítését 
is. A klinikák közötti házimentős betegszállítás 
gördülékenyebbé vált.

Gazdálkodásunkban nemcsak sikerült meg
őrizni fizetőképességünket, de még -  bár a ko
rábbi évekénél és a tervezettnél szerényebb mér
tékű -  fejlesztésre is futotta. Az elmúlt tanév so
rán adtuk át rendeltetésének az I.sz. Belgyógyá
szati Klinika felújított szubintenzfv osztályát, a 
Fogászati és Szájsebészeti Klinika megújult 
konzerváló fogászati osztályát. Az akut művese- 
kczelés új helyen, korszerű körülmények között 
kezdett dolgozni. Nyugat-európai színvonalon 
készült el a szívsebészeti osztály, intenzív osz
tály és műtő rekonstrukciója is hasonló színvo
nalú a Shandon-cég támogatásával a Patholó- 
giai Intézetben kialakított referencia-laboratóri
um. A körülményekhez képest mintaszerű a Csa
ládorvosi Intézet modell-rendelője, amit az ősz 
folyamán tervezünk átadni. Mintegy 50 M Ft 
beruházással emeletet építettünk a Teleki Blan
ka Kollégiumra, melyért cserébe a bal fasori 
épület újabb részét sikerült magkapnunk a Főis
kolai Kar számára. A Gyógyszerésztudományi 
Kar épületének nagyon régen félbeszakadt re
konstrukcióját is folytatni tudtuk: a tantermek 
újjáépítése mellett új szemináriumi helyiség is 
kialakításra kerül/.

A város egyik legjobb helyén vásároltunk 
telket a jövőbeli Fogorvostudományi Kar szá
mára. A Radiológiai Klinikán megújult a Női 
Klinikai részleg, ahol korszerű mammográfiás 
berendezés állt munkába, valamint az I.sz. Bel
klinikái részleg. Az Onkotherápiás Klinika a 
felújítás után mind elhelyezésében, mind felsze
reltségében az országos élvonalba került.

Befejezés előtt áll az új klinikai tömb kony
harekonstrukciója, melynek eredményeként a 
betegélelmezés javulásán túl a Gyermekgyógyá
szati és Nőgyógyászati Klinikák konyháinak te
rülete a klinikák szakmai tevékenységének bőví
tésére fog szolgálni. Nagyjából félidejénél tart

a Gyermekgyógyászati Klinika mintegy 350 M 
Ft-os átfogó felújítása.

A rendkívüli megszorítások ellenére az Egye
tem gazdálkodása olyannyira stabil maradt, 
hogy erre az évre is sikerült biztosítanunk a 13. 
havi bért -  bár jelenleg csak bizakodhatunk ab
ban, hogy a létszámleépítéssel kapcsolatos fize
tési kötelezettségeink az e téren tapasztalható 
jelentős központi bizonytalanságok miatt nem 
fogják ezt az összeget is felemészteni. Minden
esetre az idén is jó l szerepeltünk a Népjóléti 
Minisztérium önerős pályázatain. Egyebek kö
zött a Radiológiai Klinika kapott nagyértékű 
ultrahang diagnosztikai csúcskészüléket és még 
az idén megkezdheti több analóg leképező rend
szer digitalizálását is, Svájci támogatást nyer
tünk el a régóta vajúdó veszélyeshulladék meg
semmisítő meg valósítására.

Az Egyetemről szóló információk megjelen
tek a világ számítógépes hálózatain és tovább 
halad az egyetemi informatikai hálózat kiépíté
se, a Gazdasági Igazgatóság számítógépesítése.

Mind nagyobb teret kap munkánkban a mi
nőségbiztosítás. Az említett hallgatói vélemé
nyezés mellett a Központi Klinikai Kémiai La
boratóriumban folyamatos a német Quality 
Control, angol mintájú rendszer működik a Pa- 
thológiai Intézetben, állandó saját értékelés fo 
lyik a Központi Izotópdiagnosztikai Laboratóri
umban és a Radiológiai Klinikán. A Népegész
ségtani Intézet mind több klinikára terjeszti ki a 
betegmegelégedettségi vizsgálatokat.

Az Egyetemen folyó orvosi tevékenység elis
merését mutatja, hogy a szaknai kollégiumok 
megújítása során oktatóink közül 53 főt, azaz 
20 fővel többet választottak taggá, mint ameny- 
nyi helyet az Egyetemnek biztosítottak. Közülük 
egyet, Dr. Pintér Sándor professzort egyben a 
Gyermekgyógyászati Kollégium elnökévé is 
megválasztották. Az Egyetem oktatási munkájá
ban résztvevő kórházak általunk delegált képvi
selői közül további 13 fő  került f e  ezekbe a ran
gos testületekbe.

Szeged városával fennálló kapcsolatunk to
vább javult, de még mindig adódnak súrlódások 
az egészségügyi ellátás terén. Egyetemünk -  a 
többi felsőoktatási intézményhez hasonlóan -  
úgy érzi, talán máig sem kapja meg a súlyának
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megfelelő figyelmet az önkormányzattól. Ez 
ugyan nem hízelgő az Egyetem számára, de 
hosszú távon igazán hátrányos csak a Város 
számára lehet.

A most indidó tanévre a további gazdasági 
szigorítások nyomják rá bélyegüket. Elméleti in
tézeteink már elég jó l hozzászoktak ahhoz, hogy 
a pályázatokon elnyert pénzből gazdálkodjanak, 
klinikáink azonban még csak most kezdenek rá
ébredni, hogy az elmúlt évtizedek viszonylag ké
nyelmes ellátási rendszerének vége. Nyilvánva
lóan számunkra a legnehezebb az alkalmazko
dás, de ennek elmulasztása az adott klinikára 
nézve nagyon súlyos következményekkel járhat. 
Tovább nehezíti a helyzetet a közbeszerzési tör
vény életbelépése, ami Egyetemen belül is to
vábbi kényszerű központosításokhoz vezet.

Hallgatóink szempontjából a legnagyobb 
változást a tandíj bevezetése jelenti. Az ezzel 
kapcsolatos részletes szabályozások kidolgozás 
alatt vannak. Egyelőre két dolog bizonyos: egy
részt az első félévben nem kívánunk a tömény
ben előírt alaptandíjnál többet kérni, másrészt 
mindent elkövetünk azért, hogy a kiegészítő tan
díjból befolyt összegek a hallgatói juttatások és 
oktatásfejlesztő beruházások fedezetéül szolgál
janak.

Annak ellenére, hogy a következő tanévben a 
költségvetési támogatások további szűkülésével 
kell számolnunk, nem elegendő a működőképes
ségfenntartását célul tűzni. Egy Egyetem soha
sem töltheti be igazán feladatát, ha csupán 
szintentartásra, „értékmegőrzésre” törekszik. A 
tegnapi állapota holnapra elavulttá válik. A 
megszakítás nélküli fejlődés az egyetlen út, 
amelyiken a lemaradást el lehet kerülni. Ma 
már mindenki számára nyilvánvaló, hogy a fe l
sőoktatási intézmények is kíméletlen verseny
helyzetbe kerültek és reális veszély lett, hogy a 
lemaradók létét megkérdőjelezik. A további elő
rehaladás érdekében az Egyetem hazai akkredi
tálása mellett kezdeményeztük az európai akkre- 
ditáció megszerzését. Az oktatás körülményei
nek javítására tovább kívánjuk folytatni a tante
rem rekonstrukciós programot, melyben a mor
fológiai tömb tanterme van soron. Nem halaszt
ható tovább a kollégiumok módszeres felújításá

nak megkezdése sem. A férőhelyeket a tetőterek 
beépítésével szeretnénk bővíteni.

Reményeim szerint még ebben az évben meg
tudjuk indítani az I.sz. Belgyógyászati Klinika 
ambulanciáinak rekonstrukcióját és a Nőgyó
gyászati Klinika közműhálózatának részleges 
cseréjét. Sürgős feladat a kazánházak felújítá
sának megkezdése. Legkésőbb jövő  tavasszal el 
kell helyeznünk a Gyógyszerésztudományi Kar 
új tanszékét, a Gyógyszeranalitikai Intézetet. 
Már folynak a tárgyalások a városi önkormány
zattal a Főiskolai Kar Bal fasori épülete utolsó 
két szintjének az átvételéről. Meg kell oldjuk a 
számítógépes betegnyilvántartó rendszer szoft
ver korszerűsítését, amely nélkül nem vagyunk 
ütőképesek a finanszírozási versenyben. Nem 
halasztható a Sebészeti Klinikán lévő intenzív 
osztály felújítása és 1996. első félévében fe l kell 
készülnünk az új Haemodynamikai laboratórium 
fogadására.

Nem mondtunk le néhány igazán világszín
vonalú nagyműszer beszerzéséről sem, de a 
gazdasági helyzet alakulása folytán jövőre  
kellett halasztanunk a beruházásokat. Ugyanez 
a helyzet az in vitro fertilizációs -  ismertebb 
nevén : lombikbébi -  program megindításával.

Ha tekintetbe vesszük, hogy 1995. első há
rom negyedévében mennyit sikerült megvalósí
tani elképzeléseinkből, joggal remélhetjük, hogy 
a fentiek zöme is valósággá válik 1996-ban.

Az előttünk álló tanév legnagyobb gondja 
mégis az Universitas kérdése. Az egyetemek 
összevonásának ügyét a pénzügyi apparátus az 
egymást váltó kormányoktól függetlenül, nagy 
erővel szorgalmazza. Ki vagyunk téve annak, 
hogy az együttélésre ítélt felsőoktatási intézmé
nyek eltérő érdekeiből gubancolódott gordiuszi 
csomót a kormányzat nem is túl sokára az ilyen 
csomók esetében szokásos egyetlen lehetséges 
módon oldja meg. Fel kell ismernünk, hogy va
lószínűleg érdemesebb nekünk a megoldás ré
szévé válni, mint a probléma része maradni. 
Nagyon valószínű, hogy az új városi egyetem, 
elképzelésünk szerinti nevén a Szegedi Egyetem 
a részérdekeket rosszabbul fogja képviselni, 
mint a jelenlegi formák, de biztos, hogy olyan 
lehetőségeket nyit a közös érdekek érvényesíté
sében, amit ma még nem is tudunk elképzelni. ”
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MÁSODIK SZENT-GYÖRGYI NAPOK
1995. szeptember 1 3 -15 .

SZOTE Oktatástechnikai Központ 
(Szeged, Dóm tér 13.)

P R O G R A M

1995. szeptember 13. -  szerda

1 5 .00  Megnyitó -  Fráter Loránd rektor

KÉPALKOTÁSSAL KACSOLATOS ELŐADÁSOK
elnök: Fráter Loránd

1 5 .1 0  Csernay László (Központi Izotópdiagnosztikai Laboratórium): Digitális 
képfeldolgozás, képarchiválás egyetemünkön.

1 5 .3 0  Cserháti Adrienn(Radiológiai Klinika): Hasi CT vizsgálatok jelene, jövője

1 5 .5 0  Ormándi KataliníRadiológiai Klinika): Quo vadis emlődiagnosztika?

1 6 .1 0  Pávics László (Központi Izotópdiagnosztikai Laboratórium): Nukleáris medicina 
jelene és jövője a központi idegrendszer vizsgálatában.

Szünet -1

FARMAKOLÓGIAI ELŐADÁSOK
Elnök: Papp Gyula

1 6 .5 0  Végh-Ágnes, Papp Gyula, Parrat James (Pharmacologiai Intézet): A 
prekondicionálás antiarrhytmiás hatása: endogén anyagok protektív szerepe.

1 7 .1 0  Falkay György (Gyógyszerhatástani Intézet): A receptoranalízis szerepe és 
jelentősége a gyógyszerkutatásban.

1 7 .3 0  Molnár József (Mikrobiológiai Intézet): Új perspektívák a kísérletes 
kemotherápiában.

Szünet

SEBÉSZETI ÉS KARDIOLÓGIAI ELŐADÁSOK
Elnök: Balogh Ádám

1 8 .1 0  Katona Márta (Gyermekgyógyászati Klinika): Kardiológiai szűrővizsgálatok az 
újszülött intenzív osztályon
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18.30  Simonka János Aurél (Traumatológiai Klinika): Quo vadis traumatológia?

18 .50  Borbély László (Fogászati és Szájsebészeti Klinika): Maxillo-faciális sebészet 
Szegeden.

1995. szeptember 14. -  csütörtök

NEUROBIOLÓGIAI ELŐADÁSOK  
Elnök: Liposits Zsolt

1 5 .00  Engelhardt József (Ideg- és Elmegyógyászati Klinika): Újabb adatok az ALS  
pathomechanizmusához: 1995.

15 .20  Dibó György:(ldeg- és Elmegyógyászati Klinika): Új utak a parkinsonismus 
terápiájában

15 .40  Szupera Zoltán (Ideg- és Elmegyógyászati Klinika): Az epilepszia terápia új 
lehetőségei

16 .00  Jakab Katalin (Ideg- és Elmegyógyászati Klinika): Molekuláris genetika a 
neurológiai gyakorlatban

Szünet

ÉLETTANI-KÓRÉLETTANI ELŐADÁSOK
Elnök: Benedek György

16 .40  Lázár György, Husztik Erzsébet, ifj.Lázár György* (Kórélettani Intézet, 
Sebészeti Klinika*): Ritka földfémek: esszenciális-, toxikus, vagy biológiailag 
hasznos eleme?

17 .00  Szarvas Ferenc (Endokrinológiai Önálló Osztály és Kutató Laboratórium): 
Alkohol és endokrinium

17.20  Jancsó Daniella TDK, Becskei Attila (Biokémiai Intézet): A paradicsom lektin  
kötésének vizsgálata patkányban.

Szünet

HEMATOLÓGIAI-ONKOLÓGIAI ELŐADÁSOK  
Elnök: Szemere György

18 .00  Varga Gyula (II. sz. Belgyógyászati Klinika): A kifejezett malignitású non- 
Hodgkin lymphomák kezelésének eredményei és nehézségei.

18 .20  Borbényi Zita (II. sz. Belgyógyászati Klinika): Az akut leukémia kezelése; 
kemoterápia és/vagy csontvelőtranszplantáció?

18 .40  Virág István (Gyermekgyógyászati Klinika): A gyermekonkológia helyzete és 
feladatai
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TUDOMÁNYTÖRTÉNETI ELŐADÁS

1 9 .0 0  Marton JánosfKözponti Könyvtár): Szent-Györgyi „szerencséje". A tudomány 
útjai és tévútjai a C vitamintól az aszkorbinsavig.

1995. szeptember 15. -  péntek

1 1 .0 0  HONORIS CAUSA doktorok avatása Szeged MJ Város Önkormányzatának
Dísztermében

Fráter Loránd rektor megnyitó beszéde 

Fodor Gábor miniszter üdvözlő beszéde 

Díszdoktorok avatása

Az avatandó doktorok:

Prof. KOVÁCS KÁLMÁN, Kanada 
Prof. ERICH KÖRBER, Németország 

Prof. MICHAEL J. M cM AHON, Nagy-Britannia 
Prof. SHAUL G.MASSRY, Egyesült Államok 

Prof. PETER PFLEGEL, Németország 
• Prof. JÓS ROELANDT, Hollandia

1 6 .0 0  A felavatott díszdoktorok előadása 
a Szegedi Akadémiai Bizottság Székházának előadótermében 

(Szeged, Somogyi B. u. 7.)

Elnök: Dr.Papp Gyula rektorhelyettes .

Prof.Dr.Kovács Kálmán: Of Giant Mlce and Giant Mén

Prof. Dr. Erich Körber: Entwicklunk in dér zahnárztlichen Prothetik in den letzten 35
Jahren

Prof. Dr. M .J. McMahon: Minimally Invasive Surgery -  Temporary Fashion or a
Significant Step Forwards?

Prof. Dr. Shaul G.Massry: Ethics of Organ Donátion 

Prof. Dr. P. Pflegel: Arzneiformen als Arzneistoff-Freigabesysteme 

Prof. Dr. Jós R.T.C. Roelandt: Cardiac Ultrasound towards the New Millenium

• Zárszó: Dr.Papp Gyula

Kísérőesemények:

199 5 . szeptember 1 2 -2 6 .:  Rehabilitáció és művészet -  Kamarakiállítás 
(SZOTE, Neuropszichiátriai Rehabilitációs Osztálya, Szeged Pulcz u.1.)

1 99 5 . szeptember 1 6 -1 7 .:  Szent-Györgyi Albert Tenisz Kupa (SZOTE, Teniszpályái,
Szeged, Állomás u.2.)
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Az Egyetemi Tanács 
1995. szeptember 12-i ülésének  

határozatai

Napirend előtt:

a) A Rektor bejelenti, hogy a Tanári Testület elnöki tisztét az elkövetkező évben a júniusi választás 
eredményeképpen Dr. Benedek György az Élettani Intézet tanszékvezető egyetemi tanára tölti be. 
így a jövőben az Egyetemi Tanács tanácskozó tagja.

b) Hallgatói Önkormányzat ideiglenesen delegált két köldóttet: Horváth Mariannt (V. éves 
fogorvostan hallgató) és Sós Zsoltot (III. éves gyógytornász hallgató).

c) Az Egyetemmi Tanács elfogadta a Rektor előterjesztését, hogy az Egyetemi Tanács titkára 
adminisztratív feladatait a jövőben a Rektori Hivatal adminisztrációs segítségével látja el. A titkár 
Statútumban rögzített jogait viszont köteles ellátni. Első feladata az Egyetemi Tanács éves 
munkatervének kidolgozása.

1. Napirendi pont
A létszámleépítés elvei. Az Egyetemi Tanács tudomásul veszi a Minisztérium közlését, mely szerint 
az eredeti 142 milliós bérelvonás 38 millió Ft-al való megemelték.
Az Egyetemi Tanács -  mivel a nyári hónapokban, amikor a létszámleépítési intézkedések határidősek 
(augusztus 1. ill. szeptember 1.) voltak és a szabadságolások és a hallgatók távolléte miatt nem 
lehetett Egyetemi Tanácsi ülést összehívni -  jelen első ülésén jóváhagyólag tudomásul veszi, hogy a 
kényszerű leépítések során a nyugdíjkorhatárt elért egyetemi tanárok közül nyugdíjba vonul: Dr. 
Kása Péter (Ideg- és Elmegyógyászati Klinika Alzheimer Kutatócsoport), Dr. Molnár János 
(Mikrobiológiai Intézet), Dr. Szabó János (Gyógyszerészi Vegyatni Intézet), Dr. Scultéty Sándor 

’ (Urológiai Klinika), Dr. Zoltán Örs Tamás (Államvizsgabizottság) valamint Dr. Kaiser Gabriella 
(tudományos tanácsadó).

Az üres állások felmérésére a következő ad hoc bizottságot jelöli ki az Egyetemi Tanács: 
elnök: Dr. Füzesi Kristóf, egyetemi tanár (Gyermekgyógyászati Klinika)
tagok: Bársony Jenőné, főnővér ()

Fráter Zoltánná, osztályvezető (Gazdasági Igazgatóság)
Dr. Kajtár Györgyné, főnővér ()
Dr. Lányi Zsófia Helga, osztályvezető (Gazdasági Igazgatóság)
Dr. Praefort László, a Közalkalmazotti Tanács titkára 
Szekfű László mb. csoportvezető (Belső Ellenőrzési Csoport)
Szögi Zoltánné,
Unginé Kántor Katalin, főnővér () 

póttag Dr. Csanádi Lajosné, főnővér (Ápolási Igazgatás)

Az Egyetemi Tanács az ÁOK dékán előterjesztésének megfelelően javasolja, hogy a hallgatók nyári 
és szakmai gyakorlataikat lehetőleg Egyetemünkön töltsék, de ezzel ne sértsük az oktató kórházakkal 
kialakult jó viszonyt.
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2. Napirendi pont
Az 1995/96 évi intézetvezetői, egyetemi és főiskolai tanári, egyetemi és főiskolai docensi, 
tudományos tanácsadói álláspályázatok elveinek elfogadása.
Urológiai Klinika: A Tudományos Bizottság a Kórházzal egyetértésben dolgozza ki a tanszékvezető 
egyetemi tanári pályázati kiírás szövegét.
Onkotherápiás Klinika: A Tudományos Bizottság és a Kereső Bizottság javasoljon egy olyan jelöltet, 
aki potenciálisan betöltheti a posztot.
Népegészségtani Intézet: Megfelelő potenciális jelölt hiányában a Kereső Bizottság és a Tudományos 
Bizottság feladata megfelelő szövegezésű pályázat megfogalmazása.
Családorvosi Intézet: Pályázat kiírását javasolja az Egyetemi Tanács.
Központi Izotópdiagnosztikai Laboratórium: Pályázat kiírását javasolja az Egyetemi Tanács.
Orvosi Genetikai Intézet: Pályázat kiírását javasolja az Egyetemi Tanács.
Meg kell vizsgálni, hogy adottak-e nálunk a Záróvizsgabizottság feladatai ellátásának feltételei és ezt 
a többi orvosegyetemmel egyeztetni kell.
Az egyéb kinevezések tárgyában a tanszékek, a karok vezetőinek körlevelet kell kiadni és a konkrét 
szövegezést a következő Egyetemi Tanács tárgyalja.

3. Napirendi pont
Tájékoztató az egyetemi költségvetés helyzetéről. Az Egyetemi Tanács tudomásul veszi, hogy 
szeptemberben megjelenik a gazdasági főigazgatói álláspályázat kiírása.
A Rektor ismertetésében az Egyetemi Tanács tudomásul veszi a jövő évi költségvetés elveit és 
felhívja a figyelmet a különböző oktatási lehetőségek megragadására (szak alapítása, tanfolyamok, 
továbbképzések tartása, stb.).
Az Egyetemi Tanács felhatalmazza a Rektort a nagyvolumenű beszerzésekkel kapcsolatos, a többi 
orvosegyetemekkel egyeztetett közös beszerzési formák kidolgozásával kapcsolatos tárgyalásokra és a 
szerződések előkészítésére.
Az Egyetemi Tanács javasolja a dékánoknak, hogy tegyenek intézkedést az előírt ill. javasolt 
tankönyvek listájának felülvizsgálatára, ezzel biztosítva a tankönyvek ártámogatásának hosszú távon 
történő lehetővé tételét.
Felkéri az Egyetemi Tanács a Klinikai Bizottságot, hogy az OEP-vel kötendő szerződés ismeretében 
dolgozzon ki egy javaslatot a bevételek felhasználására és a raktárkészletek csökkentésére (pl. 
csökkentett értéken való értékesítés, felvilágosítás -  határidő: szeptember 22.) és ezt fárgyalja meg a 
Tanári Testület is.
A fittness centrum tekintetében a főmérnök beszámolóját (szakértői ellenőrzés, használható centrum 
kialakításához szükséges minimális program ára, stb.) várja az Egyetemi Tanács. Hasonlóképpen a 
morfológiai intézetek előadóterme felújításának összege magas és nincs biztosíték ennek végleges 
voltára.

4. Napirendi pont
Tájékoztató a felvételi vizsgákról. Az Egyetemi Tanács a dékánok, a Főiskolai Kar főigazgatójának 
és a Térítéses Képzési Titkárság vezetőjének tájékoztatóját tudomásul vette.

5. Napirendi pont
A Térítéses Képzés szabályzata és bevételeinek felosztása. Az Egyetemi Tanács a 
szabályzattervezetet, a térítéses képzésben alkalmazandó új óradijakat és a bevétel felosztását nyílt 
egyhangú szavazással elfogadta.

6. Napirendi pont
Javaslat az Ideiglenes Egyetemi Ösztöndíj és tandíjszabályzatról. Az Egyetemi Tanács a 
szabályzattervezetet kis módosításokkal [II. (10) alaptandíj helyett kiegészítő tandíj; a SZOTE-n 
dolgozó PhD hallgatók tandíjmentesek; II. (3) kiegészítendő 5-7 bekezdésben meghatározott ...; III. 
pont alpontjai sorrendbe állítandók] nyílt szavazással hét tartózkodás mellett, ellenszavazat nélkül 
elfogadta.
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7. Napirendi pont
Tájékoztató a Kollégiumi térítési díjakról. Az Egyetemi Tanács a Rektori Kollégiumi Bizottság
javaslatát egyhangúan elfogadta, mely szerint a kollégiumi térítési díj átlagosan 1.700,- Ft
(megtalálható az előző napirendi pont szabályzatában).

8. Napirendi pont
Tájékoztató az európai egyetemi akkreditációról. Az Egyetemi Tanács a tájékoztatót egyhangúlag
tudomásul vette és úgy foglalt állást, hogy az Egyetem jelentkezzen erre.

9. Napirendi pont
Bejelentések

a. Az Egyetemi Tanács a Rektor javaslatára úgy döntött, hogy az Egyetem tartson évzárót. Ennek 
programját ki kell dolgozni és a következő tanácsülés tárgyalja

b. Az Egyetemi Tanács a Rektor előterjesztésében tudomásul vette dr. Mihály András lemondását a 
TDK Bizottság elnöki tisztéről, mivel közös megegyezéssel megszűnt közalkalmazotti jogviszonya. 
Helyette egyhangúan Dr. Duda Ernőt választottta meg az Egyetemi Tanács az Egyetem TDK 
felelősének.

c. Az Egyetemi Tanács tudomásul vette a Rektor tájékoztatását arról, hogy a Szakmai Kollégiumi 
Bizottságok nevei hibásan jelentek meg a Közlönyben és helyeselte a Rektor helyreigazítási 
kérelmét.

d. Az Egyetemi Tanács a Rektor előterjesztésében elfogadta, hogy az Igazságügyi Orvostani Intézet az 
elméleti intézetek sorából a klinikai intézetek sorába kerüljön.

e. Az Egyetemi Tanács Rektor előterjesztésében tudomásul vette, hogy a veszélyes munkakörök 
tekintetében sem az ÁNTSZ, sem Munkaügyi Felügyelőség nem foglalt állást. A konkrét egyetemi 
szabályozás kidolgozásakor a két hatóság által felajánlott véleményező tevékenységet el kell 
fogadni.

f. Az Egyetemi Tanács tudomásul vette a Rektor tájékoztatását az Universitas (Egyetemi Szövetség, 
jövőjéről. Az Egyetem dolgozzon ki egy megfelelő programot és teijessze a félév során a Tanári 
Testület, a Kari Tanácsok és az Egyetemi Tanács elé és egyeztessen a társintézményekkel. A volt 
szovjet laktanya értékesítéséről az Önkormányzattal történő tárgyalások újra kezdődtek és 
biztatóak.

g. Az Egyetemi Tanács jóváhagyta a Rektor amerikai tanulmányútját.

h. Az Egyetemi Tanács titkos szavazással Dr. Telegdy Gyula akadémikus fizetésének tárgyában úgy 
foglalt állást, hogy jelenlegi bérezés (15 szavazat, maradjon [akadémiai szabályzat szerinti -  
alacsonyabb -  bérezés: 2 szavazat, magasabb bérezés 6 szavazat, érvénytelen szavazat 4].

i. Az Egyetemi Tanács tudomásul vette Dr. Papp Gyula tájékoztatását az egyetemen folyó 
, tudományos munkák országos szinten történt igen pozitív értékeléséről.

j. Az Egyetemi Tanács javasolta a gazdasági főigazgatónak, hogy a kapuk zárását próbálja az
órarendhez igazítani vagy valami megoldást találni, mert a hallgatók .gyakran a kerítésen másznak 
át. *

k. Az Egyetemi Tanács tudomásul vette a Rektor tájékoztatását az elmúlt időben lezajlott munkaügyi 
perek végeredményéről: Dr. Besenyi Sándor közös megegyezéssel távozott, Dr. Heiner Lajos 
elvesztette a Legfelsőbb Bíróságon is pert, Takács János visszavonta a pert.
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Zsigó Ildikó, Zallár Ildikó, Marton János 
(SZOTE Központi Könyvtára):

Az intézeti könyvtárak központosításáról
Részletek a Price Waterhouse cég által a SZOTE-ről 1991-ben készített „Pénzügyi és szervezeti 

átvilágítás”-ból:

„A központi könyvtár kihasználtsága -  központi fekvése ellenére -  igen rossz.
A könyvtárat a hallgatók keveset látogatják.
A fiók könyvtárak nagy száma a következő következményekkel jár:
a) nagyszámú lopás;
b) bizonytalan nyitvatartási idő a kis személyzeti létszám miatt és azért, mert a fiókot gyakran 

felhasználják ülések, stb. céljaira;
c) az 55 fiók könyvtár terjedelme miatt annak személyzettel való ellátása gazdaságtalan.

Egyetlen központi könyvtár bérköltség megtakarításokat eredményezhetne.
A fiók könyvtárak által jelenleg elfoglalt helyiségek más célokra szabadulnának fel.
Elméletileg lenne rá mód, hogy a központi könyvtárat áthelyezzék abba az épületbe, amelyet jelenleg az 

oktatástechnika foglal el. Ez az épület 3440 nm területű. A központi könyvtár területe 814 nm.

Ajánlások:
Meg kellene vizsgálni, hogy megvalósítható-e az ötvenöt fiók könyvtár felszámolása és egyetlen központi 

könyvtár létrehozása. Ez utóbbi számára az oktatástechnikai központ jelenlegi épülete az egyik lehetséges 
helyszín. ”

Az átvilágítás felvetései szinte provokálják a szakirodalmi informatikai vizsgálatot s javaslatai ennek 
tükrében való megerősítését, vagy elvetését.

A Központi Könyvtárban megkezdtünk egy szakmai elemzést az egyetem és az ország szakirodalmi 
információellátásának felmérésére és optimalizálásának szakmai megalapozására. Egyik első felmérésünk 
adatait mutatja az 1. ábra. Ezen az Egyetem negyven, könyvtárral és többé-kevésbé stabil kutatási témával 
rendelkező intézetét állítottuk sorba aszerint, hogy az intézetvezető által is kutatott témájuk szakirodalma 
hány százalékban található meg az intézet könyvtárában. A releváns szakirodalmat a MEDLINE adatbáziban 
való kereséssel azonosítottuk. Mint látható, az 50%-ot csak két intézet könyvtára érte el, s tucatnyi volt 
azoknak a száma, amelyekben egy cikk sem volt meg a MEDLINE által témábavágónak minősítettek közül. 
Az ábrán a „lejtő” mögötti sorban a témák cikkeinek a SZOTE könyvtáraiban összesen fellelhető 
százalékértékeit tüntettük fel. Ránézésre is megállapítható, hogy gyakorlatilag nincs korreláció a két adatsor 
közt. Az intézeti könyvtárak állományának kialakítása tehát általában nem koncepciózusán történt.

Az átlagos SZOTE intézeti kutatási téma szakirodaimának százalékos lelőhelyi megoszlási adatai:

Saját intézet könyvtárában: 11,4%
Központi Könyvtárban: 13,8%
Egyéb SZOTE könyvtárban: 28,9%
SZOTE könyvtáraiban összesen: 54,1%

Más magyar könyvtárakban:
Magyarországon összesen:

Az átlagos SZOTE kutatónak hét másik SZOTE intézet könyvtárába kell elmennie -  a Központi 
Könyvtáron kívül, ha témája szakirodaimának legalább a SZOTE-n megtalálható részét össze akarja gyűjteni. 
Adataink szerint 50 intézeti könyvtár van a SZOTE-n. A bennük dolgozó, túlnyomórészt szakképzetlen 
személyek könyvtárra fordított összmunkaideje 16,5 fő teljes munkaidejét teszi ki. Az intézeti könyvtárak 
felében legfeljebb napi két óra a nyitvatartás, s csak negyedrészükben haladja meg a napi négy órát.
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Az Egyetemi Tanács 
1995. szeptember 12-i ülésének 

határozatai 

Napirend előtt: 

a) A Rektor bejelenti, hogy a Tanári Testület elnöki tisztét az elkövetkező évben a júniusi választás 
eredményeképpen Dr. Benedek György az Élettani Intézet tanszékvezető egyetemi tanára tölti be. 
így a jövőben az Egyetemi Tanács tanácskozó tagja. 

b) Hallgatói Önkormányzat ideiglenesen delegált két köldóttet: Horváth Mariannt (V. éves 
fogorvostan hallgató) és Sós Zsoltot (III. éves gyógytornász hallgató). 

c) Az Egyetemmi Tanács elfogadta a Rektor előterjesztését, hogy az Egyetemi Tanács titkára 
adminisztratív feladatait a jövőben a Rektori Hivatal adminisztrációs segítségével látja el. A titkár 
Statutumban rögzített jogait viszont köteles ellátni. Első feladata az Egyetemi Tanács éves 
munkatervének kidolgozása. 

1. Napirendi pont 
A létszámleépítés elvei. Az Egyetemi Tanács tudomásul veszi a Minisztérium közlését, mely szerint 
az eredeti 142 milliós bérelvonás 38 millió Ft-al való megemelték. 
Az Egyetemi Tanács - mivel a nyári hónapokban, amikor a létszámleépítési intézkedések határidősek 
(augusztus 1. í 11. szeptember 1.) voltak és a szabadságolások és a hallgatók távolléte miatt nem 
lehetett Egyetemi Tanácsi ülést összehívni - jelen első ülésén jóváhagyólag tudomásul veszi, hogy a 
kényszerű leépítések során a nyugdíjkorhatárt elért egyetemi tanárok közül nyugdíjba vonul: Dr . 
Kása Péter (Ideg- és Elmegyógyászati Klinika Alzheimer Kutatócsoport), Dr. Molnár János 
(Mikrobiológiai Intézet), Dr. Szabó János (Gyógyszerészi Vegyatni Intézet), Dr. Scultéty Sándor 
(Urológiai Klinika), Dr. Zoltán Örs Tamás (Államvizsgabizottság) valamint Dr. Kaiser Gabriella 
(tudományos tanácsadó). 

Az üres állások felmérésére a következő ad hoc bizottságot jelöli ki az Egyetemi Tanács: 
elnök: Dr. Füzesi Kristóf, egyetemi tanár (Gyermekgyógyászati Klinika) 
tagok: Bársony Jenőné, főnővér () 

Fráter Zoltánné, osztályvezető (Gazdasági Igazgatóság) 
Dr. Kajtár Györgyné, főnővér () 
Dr. Lányi Zsófia Helga, osztályvezető (Gazdasági Igazgatóság) 
Dr. Praefort László, a Közalkalmazotti Tanács titkára 
Szekfű László mb. csoportvezető (Belső Ellenőrzési Csoport) 
Szögi Zoltánné, 
Unginé Kántor Katalin, főnővér () 

póttag Dr. Csanádi Lajosné, főnővér (Ápolási Igazgatás) 

Az Egyetemi Tanács az ÁOK dékán előterjesztésének megfelelően javasolja, hogy a hallgatók nyári 
és szakmai gyakorlataikat lehetőleg Egyetemünkön töltsék, de ezzel ne sértsük az oktató kórházakkal 
kialakult jó viszonyt. 
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In memóriám
NYERGES LEVENTE

Vannak emberek, akiknek az eltávozásával szuBcébb, egyhangúbb lesz a világ. Fiatalon, 27 éves 
korában meghalt kollégám és barátom, Nyerges Levente esetében ez a helyzet.

1985-ben, elsőéves orvostanhallgató korában kopogtatott be először az Orvosi Vegytani Intézetbe. 
Dolgozni akart, valami érdekes kémiai munkát, például mesterségesen „minienzimek” tervezését és 
szintézisét szívesen elkezdené. Ekkorra már számos értékes díjat szerzett, középiskolai tanulmányi 
versenyeken, a „Ki tud többet a természetről?” vetélkedőn s a Radnóti Miklós Gimnázium házi verse
nyein. Az enzimek tervezését (egyenlőre) még elhalasztottuk, de elkezdte munkáját a 
laboratóriumban, ami számos első helyet vagy jó helyezéseket hozott a TDK konferenciákon, majd 
„Pro Scientia” díjjal történő kitüntetéshez is vezetett. Közben elkezdte a JATE vegyész szakán is a 
tanulmányait és 8 év alatt két nehéz szak diplomáját szerezte meg(1993: általános orvosi diploma, 
1994: vegyészdiploma).

Különleges, új tudományágat választott kutatási területként: a kémiai informatikát. Elsősorban az 
érdekelte, megjósolhatók-e előre a molekulák kölcsönhatásai, kiszámítható-e a testünket alkotó mole
kulák viselkedése, van-e éles határ egy tisztán kémiai rendszer és a legegyszerűbb biológiai rendszer 
között? Hét alkalommal voltunk együtt Göttingenben, a Max Planck Intézetben, hogy az egyre bo
nyolultabb számításmódokat megtanuljuk. Szegeden is megkapott szinte minden lehetőséget, hogy a 
molekulák kölcsönhatásait, elektronelosztását, egymáshoz történő illeszkedésüket, vonzó- és 
taszítóerőiket minél gyorsabban és pontosabban ki tudja számolni, s modellezni tudjon velük. Nagyon 
szerette az országot, a várost, nem vágyott még hosszabb külföldi tanulmányútra sem, hiába volt 
számos meghívása. Úgy érezte, itthon megvan mindene a teljes élethez és a munkához.

Szinte minden érdekelte, a geológiától a történelemig, a filozófiáig. Öt Tiszatúrát szerveztünk 
együtt, az ezévi Rábatúrára vállsérülése miatt nem jöhetett el. Nagyon érdekelte a japán kultúra, filo
zófia és harcművészet, a japán fegyelem, ebben látta a távolkeleti ország sikereinek titkát. Arról 
lassan meggyőzte magát, hogy Japánba érdemes a közeljövőben tanulmányútra kiutaznia. Sajnos, erre 
már nem került sor.

Nagyon jó előadó volt. Fiatalkori lelkesedése, gyors gondolkodása magával ragadta a hallgatókat, 
tanítványai nagyon szerették. A két egyetem végzése közvben még arra is volt ideje, hogy egy kis ku
tatócsoportot szervezzen maga köré, diákkörösökből és JATE vegyészhallgatókból. Szinte minden ké
miai számítástechnikai programot megtanult és hasznosította őket mind az oktatásban, mind a kutatás
ban. Szakértelmét, munkabírását és lelkesedését egyszerűen nem tudjuk pótolni. *

A magánéletben megmaradt egy egyszerű, sokszor naivnak tűnő gondolkodású, őszinte fiatalnak. 
Nem szerette és nem tűrte a hamisságot, a gondolkodás szabadságának korlátozását. Éreztük, sokszor 
éreznünk kellett, hogy egy ilyen őszinte és nyílt egyéniség, egy ilyen tehetség védelemre szorul. 
Mégsem tudtuk megvédeni a legrosszabbtól.

Mint minden igazi kutató, ő is türelmetlen volt. Tudta jól, hogy tudásunk töredékes, és egy rend
kívül bonyolult univerzum titkaival állunk szembe, s ezeket csak kutatói alázattal lehet felderíteni. 
Azt is tudta, hogy az igazi kutató (s az igazi értelmiség) feladata új gondolatok, új eszmék felfedezése 
-  s ez viszi előre a világot. Rájött arra is, számtalan csalódás után, hogy kevés hiányzik az 
embereknek a Földön ahhoz, hogy kivívják a boldogságot -  a bizalom egymáshoz, ez a tudomány 
azonban sokak számára elérhetetlen. A magánéletben is boldog volt, rendezett életre törekedett, 
eltávozása előtt 3 hónappal megnősült, feleségével közösen eltervezték a közelebbi és kicsit távolabbi 
jövőjüket is. Eltávozása pótolhatatlan űrt hagyott. Olyan fiatal, olyan energikus volt, hogy halála 
szinte máig hihetetlen és elfogadhatatlan azok számára, akik jól ismerték.

Nyerges Leventének gyakorlatilag már elkészült a Ph.D. disszertációja, ez év végén akarta be
nyújtani és megvédeni. Munkáját megpróbáljuk befejezni, terveit -  ha kisebb sebességgel és 
energiával -  valóra váltani. Csak ő nincs már közöttünk.

Most elbúcsúzunk Nyerges Leventétől. Lélekben természetesen még sokszor visszatérünk hozzá s 
képzeletbeli beszélgetésbe bocsátkozunk vele különböző alkalmakkor, amelyek életünk útján elénk 
vetődnek. Nagyon nehezen tudamásul vesszük, hogy ebből a balesetből már nincs visszatérés.

Nyugodj békében Levente.

Dr.Penke Botond
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Tárcaszintű kutatási tématervek, 1994/96.
A Népjóléti Minisztérium egyetemünk részére 1995. II. félévére 8.252,5 eFt-ot utalt át az alábbiak részére:

Témavezető támogatás eFt/év
1994 1995 1996

II. félév
Anatómiai Int.
Mihály András 300 300 150

Belgy. Int. Oszt.
Rudas László 225 225 112,5

Biokémiai Int.
Dux László 400 400 200

Bőrgy. KI.
Dobozy Attila 400 400 200
Kószó Ferenc 280 280 140
ossz: 680 680 340

Fül-Orr-Gége KI.
Czigner Jenő 300 300 150

Gyennekgy. KI.
Túri Sándor 400 400 200
Streitman Károly 150 150 75
Németh Ilona 200 200 100
Novák Zoltán 350 350 175
Katona Márta 250 250 125
László Aranka 350 350 175
ossz: 1700 1700 850

Gyógyszerészi Vegytani Int.
Bemáth Gábor 200 200 100

I. sz. Belgy. KI.
Wittmann Tibor 290 290 145
Sonkodi Sándor 150 150 75
Hajnal Ferenc 200 200 100
Lonovics János 320 320 160
ossz: 960 960 480

I. sz. Belgy. KI. Endokrinológiai Önálló Oszt.
Pávó Imre 300 300 150
Julesz János 150 150 75
ossz: 450 450 225

II. Belgy. KI.
Csanády Miklós 225 225 112,5
Forster Tamás 175 175 87,5
ossz: 400 400 200ossz:
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Ideg-és Elmegy. KI.
Vécsei László 350 350 175
Szupera Zoltán 200 200 100
Tajti János 300 300 150
Temesvári Beáta 200 200 100
Engelhardt József 500 500 250
Janka Zoltán 700 700 350
Kása Péter 7oo 700 350
ossz: 2950 2950 1475

Idegseb. KI.
Barzó Pál István 150 150 75

Igazságügyi Orvostani Int.
Varga Tibor 300 300 150
Mojzes László 200 200 100
ossz: 500 500 250

Kísérleti Seb. Int.
Latzkovits László 500 500 250
Végh Pál 300 300 150
Nagy Sándor 300 300 150
ossz: 1100 1100 550

Közp. KI. Mikrobiol. Láb.
Nagy Erzsébet 420 420 210

Kórélettani Int.
Telegdy Gyula 700 700 350
Lázár György 200 200 100
ossz: 900 900 450

Mikrobiol. Int.
Mándi Yvette 200 200 100

Népegészségtani Int.
Pető Éva 200 200 100
Dési Illés 300 300 150
ossz: 500 500 250

Orvosi Bioi. Int.
Szabad János 350 350 175

Orvosi Genetikai Közp.
Szemere György 250 250 125

Orvosi Vegytani Int.
Tóth Gábor 500 500 250
Penke Botond 600 600 300

1100 1100 550

Pathológiai Int.
Iványi Béla 175 175 87,

Phannacologiai Int.
Papp Gyula 600 600 300
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Sebészeti KI. 
Balogh Ádám 420 420 210

Szívsebészeti Önálló Oszt. 
Felkai Béla 125 125 62,5

Szülészeti És Nőgy. KI. 
Gellén János 150 150 75

Traumatológiai KI. 
Sándor László 200 200 100

Élettani Int.
Obál Ferenc 150 150 75
Jancsó Gábor 650 650 325
ossz: 800 800 400

totál: 16505 16505 8252,5

SZOTE NAPLÓ

1995. XII. 31. kifizetés

Egészségnevelés -  mentálhigiéné
1995. június 11-13-án Szegeden egy 3 napos konferencia keretében szakemberek foglalkoztak az 

egészségfejlesztés, egészségnevelés, mentálhigiéné feladataival.
A konferencia célja ismeretek, tapasztalatok cseréje volt, valamint a magyar intézményeken belüli helyzet 

feltárása.
A konferencia egy dokumentum elfogadásával zárult, melyet az alábbiakban közlünk:

„M ert növeli, ki elfödi a b a jt”
„Állami és nem állami intézmények az egészségfejlesztésben, egészségnevelésben és mentálhigiénében” 

című 1995. június 11-13-án Szegeden nemzetközi részvétellel tartott konferencián résztvevő mintegy 150 
szakember az egyes műhelyeket képviselő csoportvezetők beszámolója alapján az alábbi ajánlásokat teszi:

A parlament törvényalkotó munkáját terjessze ki a népegészségügy, az egészségfejlesztés, 
egészségnevelés és mentálhigiéné területére. Törvényi úton szabályozza a dohány és alkohol árúk adózási, 
hozzájutási rendszerét, reklámozását, szigorúan ellenőrizze az eddig meghozott törvények betartását.

Az önkormányzatok a közigazgatási apparátusban hozzanak létre egészségfejlesztési feladatok 
végrehajtását koordináló csoportot.

Az Állami Népegészségügyi és Tisztiorvosi Szolgálat intézményeiben dolgozók továbbképzésében kapjon 
helyet az egészségfejlesztés, mentálhigiéné.

Az egészségügyi intémények között elsősorban a háziorvosi rendszer finanszírozási és ösztönzési 
rendszerét kell úgy módosítani, hogy a háziorvosok az egészségfejlesztésben az eddigieknél nagyobb 
mértékben váljanak érdekeltté.

Javasoljuk, hogy valamennyi felsőoktatási képzés része legyen az egészségfejlesztő és mentálhigiénés 
alapképzés.

Szükségesnek tartjuk a felsőoktatásban az önálló egészségfejlesztő és mentálhigiénés szakképzés 
megteremtését a multidiszciplinaritás és interszektoralitás elvei alapján.

Folyamatosan biztosítani kell a posztgraduális szakképzési formákat.
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Mindaddig, amíg felsősokű intézmények kellő számú szakembert nem tudnak kiképezni, átmenetileg 
hosszabb-rövidebb tanfolyamok működhessenek megfelelő szakmai irányelvek alapján.

Támogatjuk, hogy az egészség fejlesztő és mentálhigiénés ismeretek a Nemzeti Alaptanterv végleges 
elfogadott változatában kellő súllyal szerepeljenek.

Az oktatási intézmények vezetői és pedagógusai számára szervezett szakmai továbbképzések része legyen 
-  a megfelelő szakemberek által közvetített -  egészségfejlesztés és mentálhigiéné.

A egészségfejlesztés, egészségnevelés és mentálhigiéné területén az állami és civil szervezetek 
hatékonyabb együttműködését törvényalkotási, intézményi kooperációs, szakmai együttműködési szinten 
egyaránt támogatni kell.

Szeged, 1995. június 21.

Tisztelt Rektor Úri

Horn Gyula miniszterelnök úrhoz írt 52-44/95.0.E.számú levelére -  miniszterelnök úr 
megbízásából -  az alábbiakról tájékoztatom.

A Népjóléti Minisztérium megértéssel fogadta az orvos- és egészségtudományi egyetemek 
rektorainak állásfoglalását. Tisztában vagyunk azzal, hogy az egyetemek kiemelt betegellátó 
intézmények is oktató tevékenységük mellett. Az Országos Egészségbiztosítási Pénztárral 
folytatott eddigi tárgyalások során meggyőződtünk arról, hogy a finanszírozási szerződések 
megkötésénél a megyei, illetve országos szintű feladatokat ellátó klinikák finanszírozásával ezt a 
tényt az OEP méltányolni fogja.

A fevetett problémákat reálisnak tartom, azonban jelenleg orvoslásukra közvetlen megoldás 
nem kínálkozik. Ugyanakkor meg kell jegyeznem, hogy az értelmiség elvándorlásának 
megakadályozása nem politikai, hanem anyagi kérdés. A kormányzat szeretné megtartani az 
értelmiséget, az oktató-kutató és gyógyító szakemberek szakértelmére nagyon nagy szükség van. 
Sajnos az ország gazdasági helyzete kényszeríti ki a jelenlegi megszorító intézkedéseket, 
amelyekből az orvosegyetemeknek is áldozatot kell vállalniuk az ország gazdasági helyzetének 
stabilizálása érdekében.

Kérem fogadják megértéssel válaszomat.

Budapest, 1995. június 9.

Üdvözlettel: 
Szabó György
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Papp Lajos helyettes államtitkár űr 
Művelődési és Közoktatási Minisztérium

Tisztelt Helyettes Államtitkár Úri

Az orvosegyetemek megkapták a Művelődési Minisztériumtól, hogy az 1994/95. tanévre hány 
Ph.D. hallgatót vehetnek fel.

Az FTT különböző ülésein az orvosegyetemek képviselői több más egyetemi oktató, illetve a 
Népjóléti Minisztérium képviselője többször kérte, hogy az ösztöndíjak elosztásakor a 
Minisztérium vegye figyelembe az egyetemen folyó tudományos tevékenység szakmai színvonalát. 
Ennek felmérése nem könnyű, de a jól ismert különböző statisztitkák alapján egyértelmű, hogy az 
orvosegyetemek tudományos tevékenysége milyen szerepet tölt be az ország tudományos életében. 
Az is jól összehasonlítható, hogy a nemzetközi szintű teljesítmények, scientometriai mutatók 
alapján ez a teljesítmény többszöröse a tudományegyetemek, illetve a műszaki egyetemek 
produkciójának. Jól ismert továbbá az is, hogy a magyar nyelvű szakirodalom az orvosbiológiai 
tudományok terén milyen komoly szakmai erőt és kiépült hálózatot jelent. Nem kívánható, hogy 
ez legyen az egyedüli szempont a férőhelyek megállapításánál, azt azonban az egyetemes értékrend 
biztosítása érdekében igen sérelmesnek tartjuk, hogy tudományos szempont az elosztásban nem 
érvényesül, vagy ha igen, ezek a szempontok nem nyilvánosak.

Az FTT legutóbbi ülésén az is felmerült, hogy a programokban résztvevő tudományos 
minősítéssel rendelkező kutatók számát vegyék figyelembe a férőhelyek elosztásakor. Az erről 
készült felmérések eredményét nem ismerjük, azonban annak ismeretében, hogy a kandidátusok 
31%-a, a tudomány doktorai 27%-a az orvosegyetemeken dolgozik, feltételezhetően ezt a 
szempontot az ösztöndíjak egyetemek közti elosztásánál nem vették figyelembe. Hosszú távon a 
Művelődésügyi Minisztérium ezen gyakorlata az orvostudományban dolgozó, a lakosság 
egészségügyi ellátásában meghatározó szerepet vivő minősített szakemberek számának 
csökkentését eredményezi. A Népjóléti Minisztérium mellett működő ETT különböző bizottságai 
többször foglalkoztak ezzel a kérdéssel. Az Egészségügyi Tudományos Tanács Felsőoktatási 
Bizottsága, valamint Tudományos és Kutatásetikai Bizottsága nem ért egyet olyan elosztási 
móddal, hogy tudományos képzéssel kapcsolatos döntések esetén a szakmai értékrend szempontjait 
nem érvényesítik. Azzal a kéréssel fordulunk Helyettes Államtitkár úrhoz, hogy a rendelkezésre 
álló tartalékot az 1995/96. tanévben az orvosegyetemek kapják, kérjük, hogy az 1996/97. tanévre 
olyan szakmai koncepciót dolgozzanak ki -  és ebben saját szakterületünkön készséggel 
együttműködünk -  amely lehetővé teszi a szakmai értékrend érvényesítését.

Budapest, 1995-. június 28.

Tisztelettel és köszönettel:

Dr. Vizi Szilveszter 
egyetemi tanár

Dr. Mandl József 
egyetemi tanár 
az ETT titkáraaz ETT TUKEB 

elnöke

Dr.Forgács Iván 
egyetemi tanár 

a Felsőoktatási Bizottság 
elnöke
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Német nyelvvizsga lehetőségek
A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Idegennyelvi Intézete megfelelő 
érdeklődés esetén október 6 -7 -é n  nyelvvizsgára előkészítő ún. próbavizsgát rendez, 
mely teljes egészében megegyezik a GOETHE-INTÉZET Zertifikat Deutsch als 
Fremdsprache (ZDaF) nemzetközi nyelvvizsgájának követeleményrendszerével.

A modellvizsga is írásbeli és szóbeli részből áll.
Az írásbeli vizsga időtartama 2 óra 55 perc, a szóbeli vizsga 15 perces.

Az értékelés a nemzetközi vizsga normáinak megfelelően történik. A próbavizsga 
eredményét oktatóink a szóbeli vizsga napján, vagy másnapján közük, s ennek 
függvényében a jelöltek nagyobb biztonsággal vehetnek részt intézetünkben októberben 
rendezendő ZERTIFIKAT vizsgán, ahol a GOETHE-INTÉZET munkatársai fognak 
vizsgáztatni.

A modellvizsga díja: 2 .5 0 0  Ft.

Érdeklődni és jelentkezni lehet a SZOTE Idegennyelvi Intézetében.
6 7 2 2  Szeged, Szentháromság u. 5. Tel/Fax: 3 1 2 -5 2 1  
Jelentkezési határidő: szeptember 25.

*  * *

FELHÍVÁS
A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Idegennyelvi Intézetet az egyetem  
oktatói és dolgozói részére kedvezményes alap és középfokú nemzetközi német 
nyelvvizsgára előkészítő tanfolyamot indít, október első hetétől kezdődően.

A tanfolyam két féléves, 120 órás, heti 2x2 órás foglalkozásokkal.

Jelentkezési határidő: 1995. szeptember 29.

Jelentkezési lapokat az Idegennyelvi Intézet titkárságán lehet kitölteni és leadni.
Szeged, Szentháromság u.5. Tel: 3 1 2 -5 2 1

A ZDaF német nemzetközi nyelvvizsgát a Magyar Állami Nyelvvizsga Bizottság a 
vizsgán elért eredménytől függően alapfokú, illetőleg középfokú „A" típusú 
nyelvvizsgának fogadja el.
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P Á L Y Á Z A T

SEN/OR ELECT/VES IN THE USA
The State University of New York at Buffalo of Medicine has entered intő an agreement with 

the four medical universities of Hungary to provide 1 -3  months creditbearing senior electives 
to medical students in the 6th year of training. The purpose of the agreement is to facilitate the 
exchange of personnel and knowledge between the involved medical universities, with the 
Hungárián Medical Association of America (HMAA) acting as a liaison. This official University 
Exchange Program was ceremonipusly signed by representatives of the participating medical 
universities on May 22, 1995 in Budapest.

Students may take electives in any field available to final year American students, subject to 
availability. Students may choose experiences of between one month and three months 
duration, which may be in one subject or several.

The program is coordinated by Dr.John Feather of the Primary Care Resource Center, and 
Dr.Dennis Nadler, Associate Dgan of Academic and Cirricular Affairs. Dr.Peter Forgach, Student 
Fellowship Chairman of the HMAA, is an important link in providing information and making 
sure that all arrangements are carried out.

Students are expected to provide:
•  Round trip air transportation
o Incidental expenses
•  Cost of books and materials required

The State University of New York at Buffalo will provide the following:
•  Tuition waiver
•  Student visa
•  Health Insurance
•  Medical Malpractice Insurance

Sisters of Charity Hospital and Millard Fillmore Hospital, in Buffalo, New York have agreed 
to offer free housing and meals to students rotating at these respective hospitals.

Application reqüirements fór medical students enrolled at the medical universities in Hungary 
include the following:

1. 6th year medical student in good academic standing

2. Curriculum vitae or resume

3. TOEFL result of 500 or greater. Fór 1995 applicants, the National Hungárián State 
Language examination in English will be accepted if the applicant has a middle level 
or better grade.

4. Recommendation by the Dean of the students medical university fór the support of 
the applicants participation in the Exchange Program.

5. Three letters recommendation from the students medical university faculty. This 
should include at least one letter of recommendation from a faculty member of the 
requested rotation.
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6. Persona! statement in English summarizing the student's purpose fór applying to the 
Exchange Program. This may include the applicants personal backgroun, 
expectations and future goals. The personal statement should be approximately two 
typed pages.

7. Copy of grades (INDEX)

After the selectión are met, then an interview with members of the Fellowship Selection 
Committee of the Hungárián Medical Association of America will be coordinated. All 
applications and inquiries must be forwarded to:

Dr. József Sándor 
3rd Surgical Department 

Semmelweis University Medical School 
# NAGYVARAD TÉR 1.

Budapest, Hungary 1096 
Fax:361-2153215

Alsó, a copy of the application shall be forwarded by the Applicant to the HMAA at the 
following address:

Hungárián Medical Association of America, Inc.
P.O.Box 337

Buffalo, New York 14213-0337

Applicant will subsequently be notified of the results of their interview by the Felloship 
Selection Committee, as well as the State University of New York at Buffalo (SUNYAB) Medical 
School. Fór the 1995-1996 academic year, applications are reviewed on a continuous basis. 
Fór the academic year 1996-1997, application deadline is May 1, 1996. After the Selection 
Committee has made their decision, students will be notified expeditiously.

F E L H Í V Á S
MAGYAR ORVOSOK VILÁGTALÁLKOZÓJA 

1996. augusztus 16-17. Kaposvár

Az 1993. májusában, a Magyarok Világszövetsége támogatásával megalakult Magyar Egészségügyi 
Társaság a Honfoglalás 1100. évfordulójához kapcsolódva kívánja összehívni a világ magyar ajkú orvosait, 
egészségügyi szakdolgozóit és egészségnevelőit, a Kárpát-medencei magyarság egészségjavításának 
érdekében.

Köztudott, hogy a magyarság egészségi állapota az európai népekhez viszonyítva rendkívül kedvezőtlen. 
Ismert az, hogy a már katasztrofálisnak mondható állapot az egész magyar társadalmat érintő probléma, 
amelyet az egészségügy önmagában nem képes meoldani.

A Világtalálkozó témakörei: a szenvedélybetegségek, a szív- és érrendszeri betegségek és a daganatos 
betegségek.

E találkozó sorozat immár több mint egy évtizedes múltra tekint vissza. A találkozó célja: az 
orvostudomány új eredményeinek információcseréjén túl, hogy a külföldön élő magyarok, akik figyelemmel 
kísérték, kísérik országunk sorát és érzelmileg kötődnek hozzánk, jobban megismeijék országunkat, az 
abban lezajlott történelmi változásokat, hogy közelebb kerüljön egymáshoz a külhonban és itthon élő 
magyar.

A jelentkezéseket Csikós Ibolyának, a Társaság ügyvezető titkárának kell küldeni.(Levelezési cím: 
Magyar Egészségügyi Társaság c/o Magyarok Világszövetsége 1068 Budapest, Benczúr u. 15.)
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EuroTransMed
A SZOTE Oktatástechnikai Központjában (Oktatási Épület, Dóm tér 13.IV.em.) rendszeresen 

megtekinthetők az egyenes adásban közvetített angol nyeévű EuroTransMed programok. Az 
elhangzott előadásokkal kapcsolatban bármelyik szegedi résztvevő is kérdéseket tehet fel, mivel 
közvetlen telefonösszeköttetés áll fenn a EuroTransMed stúdióval.

Az őszi adások programja:

1995. szept. 14. 13h From hypothesis to evidence: The effect of alendronate on 
osteoporotic fracture. A special EuroTransMed programme on 
the clinical significance of data from multicentre clinical trials on 
the treatment of osteoporosis (presented at the American Society 
of Boné and Mineral Research Meeting, Baltimor,
9-13.September 1995.)

szept. 21. 12.30h • Strategies tor benign prostatic hypertrophy(BPH): A live 
broadcast from the Germán Association of Urology Conference 
in Hamburg

szept. 26. 13h The practical management of coronary heart disease in women

okt. 3. 13h Communicating with cancer patients and their relatives

okt. 10. 13h Schizophrenia I: Managing the appropriate outcome of first- 
episode schizophrenia: The differential use of new anti- 
psychotics

okt. 24. 13h Pathogenesis and management of Progressive renal disease

okt. 31. 13h New perspectives from 4S: Cost-benefit analysis of cholesterol 
lowering in secondary prevention

nov. 7. 13h Aspergillus infections: An increasing and insidious threat

nov. 14. 13h Protease inhibitors in the treatment of HÍV disease

nov. 21. 13h Schizoprenia II: Comprehensive programmes fór the treatment of 
patients with schizophrenia

nov.28. 13h Optic nerve health

dec. 5. 13h Cardiac and vascular protection: A priority in patient 
management

dec. 12. 13h Toxins in septicaemia

* * *
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Ebben a tanévben is jelentkezik a SZOTEKA hétfő esténként hét órakor az Oktatási Épület 
tantermében (Dóm tér 13.). A műsorokban magyar, angol, ill. német nyelvű oktatófilmek láthatók. 
Az oktatófilmek után nyolc órakor egy-egy játékfilm kerül bemutatásra. 

MŰSOR 
1995-96. I. félév 

1995. I X . 11. 

19h 1. Vidám SZOTÉKA-nyitás: 
Őszi agytakarítás (14') 

2. Jobb oldali hemicolectomia (20') 

3. Vital intervention. Secondary prevention in the cardiac patient (15') 

20h Mozgó célpont (Bud Spencer, P.M. Thomas) 

1995 . IX . 18. 

19h 1. A theophyllin ma (17') 

2. Organmykosen (25') 

20h Blackie a kalóz (Bud Spencer, Terence Hill) 
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1995. IX. 25.

19h

20h

1 9 9 5 .X. 2.

19h *

20h

1 9 9 5 .X. 9.

19h

20 h

1 9 9 5 .X. 16.

19h

20h

1 9 9 5 .X. 30.

19h

20h

1995. XI. 6.

19h

20h

1995. XI. 13.

19h

szám

Belső világunk. Az élet születése (46') 

Bronxi mese (Róbert De Niro)

1. Szekréciógátlás a pancreassebé^zetben (20')

2. The art of Tisseeling. Mode of action and application techniques of Tisseel two- 
coniponent fibrin sealant (22‘)

Fekete varázslat (Búd Spencer, P.M. Thomas)

1. Újraélesztés (20')

2. Metastasenresektion an dér Leber -  Grundlagen und technische Neuerungen (21') 

Az enyveskezű (Búd Spencer, Lela Rochon)

1. Hormonok. I. A hipofízis hormonjai (10')

2. Gyógyszertechnológia. Porok (13')

3. Szeged and our way to psychiatric rehabilitation (18*) 

Rómeó vérzik (Garry Oldman, Léna Olin)

1. A szülő nő felvétele, klasszikus Leopold-féle műfogások (9')

2. Császármetszés (5')

3. Video-Seminar Kardiologie: Interventionelle Techniken (32') 

A Miami ügy (Búd Spencer, P.M. Thomas)

Australia. Secrets of the land down under (43') 

Nincs bocsánat (Búd Spencer, Terence Hill)

1. Orvosoknak az AIDS-ről (18')

2. Problemwunden mit System heilen (25') 

Tűsarok (Victoria Abril)20h
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1995. XI. 20.

19h 1. A természet rendje. A kínai orvoslás filozófiai alapjai (8')

2. Magatartási szabályok fertőzésveszélyes munkahelyeken (13')

3. Introduction to artériái cannulation (20')

20h Jo-Jo (Búd Spencer, P.M. Thomas)

1995. XI. 20.

19h 1. Új műtéti lehetőségek a medence-gyűrű sérültek ellátásában (15')
, •

2. Himleistungsstörungen im Altér (28')

20h Ágyúgolyó (Búd Spencer, P.M. Thomas)

A műsorváltoztatás joga fenntartva!

Híradás
az Egyetemen működő kamarazene csoportról

Különböző előzetes kezdeményezések után létrejött és az elmúlt évben stabilizálódott egy aktív és 
nyugdíjas egyetemi orvosokból és kutatókból álló 5-8 tagú kamaraegyüttes, amelynek a Dékáni Hivatal 
alagsori tanácskozójában a Gyógyszerész Kar adott helyet. A heti egyszeri találkozók számára a hely igen 
alkalmasnak bizonyult, ahol a csoport tagjai esti időben zavartalanul együtt lehetnek.

A csoport tagjai célként nem a szereplést, hanem a megismerkedést a kis együttesek számára írt 
művekkel, azok személyes lejátszásával járó zenei élmény megszerzését tekintik céljuknak. Ezen művek 
többsége nem igényel virtouz hangszertudást, inkább a tiszta intonálás és ritmusérzék a fontos. Ilyen kis 
remekművekből viszont kimeríthetetlen mennyiség található a zeneirodalomban.

A zenecsoport baráti szervezettség jelleggel működik. Abból kiindulva, hogy ennél kellemesebb 
kikapcsolódás, kiegészítő foglalkozás aligha képzelhető el, emellett az alkalmak az egymás közötti 
kapcsolatok fejlesztését is szolgálják. A jelenlegi tagok a meglevő keretek között lehetőséget tudnának 
további, legfeljebb 1-2 hasonló csoportnak adni az alkalmakba való bekapcsolódásra. Nagyobb igény 
biztosítása már szervezettebb feltételeket kívánna.

Bizonyos, hogy a hallgatók között is sokan rendelkeznek valamilyen hangszeres jártassággal az 
oktatók, kutatók, szakdolgozók, között pedig művészvizsgával rendelkezőkről is hallottunk. De a 
programokhoz elégséges a korábban megszerzett közepes hangszertudás is, ami akár évtizedekig 
pihenésre ítélt hangszerrel már pár hetes foglalkozással feléleszthető.

A kamarazenei alkalmakba való bekapcsolódás iránt érdeklődők jelentkezését a SZOTE Napló 
szerkesztőség címén várjuk.

Dr.Boda Domokos 
professzor emeritus
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SZOTE HÍREK SZOTE HÍREK 

SZOTE HÍREK

Dr. TELEGDY GYULA akadémikus 1995. júni
us 1-2. között a Magyar Tudományos Akadémiai 
képviseletében részt vett Párizsban a European Me- 
dical Research Council ülésén, továbbá a Fourth In
ternational Brain Research Organisation Word Con- 
gress of Neuroscience kongresszusán Kyotoban 
1995. július 9-14. között.

♦  ♦  ♦

A Népegészségtani Intézet vezetője és munkatár
sai az idei tavasz és nyár folyamán az alábbi külföldi 
tanulmányutakon és kongresszuson vettek részt, az 
utóbbiakon valamennyien előadást tartottak vagy 
posztert mutattak be: *

-  Grazi Egyetem Közegészségtani Intézet, tanul
mányút május 17-21. között Prof DÉSI ILLÉS.

-  2nd European Conference on Biomarkers in 
Environmental Toxicology, Cannes, Francé, június 
1-3., Prof DÉSI ILLÉS, Dr. NAGYMAJTÉNYI 
LÁSZLÓ, Dr. PAPP ANDRÁS.

-  5th Meeting of the International Neurotoxic- 
ology Association, Port Ludlow, Washington, USA 
június 25-30. között, Prof DÉSI ILLÉS, 
Dr. NAGYMAJTÉNYI LÁSZLÓ

-  7th International Congress of Toxicology, 
Seattle, Washington július 1-6. között Prof DÉSI 
ILLÉS, Dr. NAGYMAJTÉNYI LÁSZLÓ.

-  Congress of the International Union of Pure 
and Applied Chemistry, Toxicology Branch, Isz
tambul, augusztus 28-30. között, Prof DÉSI ILLÉS, 
Dr. NAGYMAJTÉNYI LÁSZLÓ, Dr. SCHULZ 
HORST, Dr. BARABÁS KATALIN, Dr. LORENZ 
RÓZSA, Dr. INSTITORIS LÁSZLÓ, Dr. PAPP 
ANDRÁS.

-  Joint European NetWork, Project Committee 
Meeting London szept. 5. Prof DÉSI ILLÉS.

-  General Assembly of Schools of Public Health 
in the European Region, London, szept. 6-9. 
között, Dr. DÉSI ILLÉS

Posztgraduális tanfolyamok egészségügyi 
management témakörből:

-  London június 12 -  augusztus 31. Dr. 
RADNAI ANDREA és IGAZNÉ PRÓNAI 
BORBÁLA

-  Posztgraduális Egészségügyi Menedzserképző 
Kurzus, Kings Fund College, London július 23 -  
augusztus 4. között Dr. PETŐ ÉVA, Dr. PAULIK 
EDIT, Dr. MÜLLER ANNA.

♦  .  ♦  ♦

A SZOTE Közalkalmazotti Tanácsának 1995. jú 
nius 27-i ülésén a KT titkárává választották
Dr. DIBÓ GYÖRGY egyetemi adjunktust.

A KT minden hétfőn 14.30-15.30 között tart fo
gadóórát a SZOTE Szakszervezetének klubjában.

'  ♦  ♦  ♦

A Szakmai Kollégiumok újjászerveződése során 
1995. május 25-én megalakult az új Mikrobiológiai 
Szakmai Kollégium. A 19 tagú testületnek 11 buda
pesti és 8 vidéki tagja van.

Szegedről Prof Dr. NAGY ERZSÉBET a 
SZOTE delegáltjaként vesz részt a Szakmai Kollégi
um munkájában.

♦  ♦  ♦

A Laboratóriumi Vizsgálatok Szakmai Kollégi
uma 21 taggal alakult újjá. Szegedről Prof Dr. DUX 
LÁSZLÓ a SZOTE delegáltjaként,

Prof Dr. NAGY ERZSÉBET az Orvosi Kamara 
jelöltjeként titkos szavazás útján választott tagként 
vesz részt a Szakmai Kollégium munkájában.

♦  ♦  ♦

Dr. TELEGDY GYULÁT a SZOTE Kórélettani 
Intézet tanszékvezető egyetemi tanárát az Akadémia 
májusi közgyűlése az Akadémia rendes tagjává vá
lasztotta.

♦  ♦  ♦

1995. június 21-23. között rendezték meg Rot
terdamban a XI. Echoeardiographiás Symposiumot. 
A Symposiumon a II.sz. Belgyógyászati Klinikáról 
Dr. CSANÁDY MIKLÓS egyetemi tanár és
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Dr. FORSTER TAMÁS egyetemi adjunktus vett 
részt, akik előadást tartottak és Dr. Csanády Miklós 
üléselnöki teendőket is ellátott.

♦ ♦ ♦
1995. júniusában megtörtént a Magyar Belgyó

gyász Társaság vezetőségének újraválasztása. A 
SZOTE I.sz. Belgyógyászati Klinikáról 
Dr. LONOVICS JÁNOS tanszékvezető egyetemi ta
nár, valamint Dr. SONKODI SÁNDOR egyetemi ta
nár, a II. sz. Belgyógyászati Klinikáról 
Dr. CSANÁDY MIKLÓS tanszékvezető egyetemi 
tanár és Dr. FORSTER TAMÁS egyetemi adjunktus 
került a Társaság vezetőségébe.

♦ ♦ ♦
Újraválasztották a Belgyógyász Szakmai Kollégi

umot. A SZOTE-ról Dr. CSANÁDY MIKLÓS tan
székvezető egyetemi tanár került a Szakmai Kollégi
um tagjai sorába.

♦  ♦  ♦

A Gasztroenterológiai Szakmai Kollégiumi vá
lasztáson a SZOTE-ról Dr. LONOVICS JÁNOS, 
tanszékvezető egyetemi tanárt és Dr. VARRÓ 
VINCE emeritus professzort választották a Szakmai 
Kollégium tagjai sorába.

♦  ♦  ♦

Dr. KOLOZSVÁRI LAJOS egyetemi tanár, a 
SZOTE Szemészeti Klinika igazgatója és munkatár
sai: Dr. HAMMER HELGA egyetemi tanár, 
Dr. JANÁKY MÁRTA és Dr. SZIKLAI PÁL egye
temi docensek, Dr. PELLE ZSUZSANNA és 
Dr. VÉGH MIHÁLY egyetemi adjunktusok, vala
mint Dr. SZABÓ ÁGNES, Dr. DEÁK ANDREA és 
Dr. PAPP ANDREA klinikai tanársegédek 2 elő
adással és 8 poszter bemutatással vettek részt az 
Európai Szemorvospk X. Kongresszusán, melyet 
1995. június 25-29. között Milánóban rendeztek.

♦  ♦  ♦

Dr. VÉGH MIHÁLY, a SZOTE Szemészeti Kli
nika adjunktusa Milánóban előadóként vett részt az 
Európai Szemorvosok X. Kongresszusa részt vevői
nek szervezett továbbképző kurzuson, a könnyszer
vek betegségei és terápiája témakörben.

♦  ♦  ♦

Dr. VÉGH MIHÁLY, a SZOTE Szemészeti Kli
nika adjunktusa, az Európai Plasztikai és Rekonst- 
ruktív Szemsebészeti Társaság 1995. május 31 -  jú
nius 1. között megrendezett XIII. kongresszusán, a 
társaság vezetőségi tagjaként előadást tartott a sérült 
könnyelvezető rendszer rekonstruktív sebészetének
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újabb lehetőségeiről. A kongresszuson üléselnöki 
tisztséget is betöltött. k

♦  ♦  ♦

Az Európai Dacryológiai Társaság Dr. VÉGH 
MIHÁLY egyetemi adjunktust /Szemészeti Klinika/ 
vezetőségi taggá választotta.

♦  ♦  ♦

A Halle-Wittenbergi Martin Luther Egyetem Se
bészeti Klinikája és a SZOTE Sebészeti Klinikája 
1995. május 26-án harmadik alkalommal Szegeden 
rendezte meg közös tudományos ülését. A magas 
szakmai színvonalú előadások német nyelven hang
zottak el.

A hallei előadók:

Prof Dr. Dralle -  A pajzsmirigy aktuális sebészeti 
therápiája
Dr. Fischbeck -  Video-asszisztált mellkasi beavatko
zások
Dr. Eichfeld -  Endoscopos adrenalectomia 
Dr. Rose -  Epeút sérülések laparoscopos therapiája 
Dr. Plettner -  A rectum carcinoma actuális kezelési 
stratégiája
Dr. Balogh Adam jun. -  Intenzív therapiás összefog
laló Hannover-Halle

A Sebészeti Klinika részéről előadók voltak:

Dr. Szőke Tamás -
Dr. Tróján Imre -  Mediastinum tumorok videothora- 
coscopos resectioi
Dr. Baltás Béla -  Laparoscopos cholecystectomiák 
szövődményei

Az előadássorozat a két intézet között 30 éve 
meglévő tudományos és klinikai együttműködés ki
emelkedő eseményének számít.

♦ ♦ ♦
Dr. Kurt Bauer az Amstetteni Sebészeti Osztály 

első főorvosának a SZOTE Sebészeti Klinikán 1994. 
november-decemberében töltött tanulmányújáról ké
szült magyarra fordított, rövidített beszámolója:

A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egye
tem Sebészeti Klinikáján eltöltött tanulmányutam a 
mellkas sebészeti ismereteim -  különös tekintettel a 
mellkasi daganatokra -  bővítésére, valamint a kiter
jesztett hasi daganatok sebészetére irányult. A 
Dr. BALOGH ÁDÁM egyetemi tanár által vezetett 
Sebészeti Klinika műtéti tevékenysége mind a műté
tek számát, mind a minőségét tekintve kiemelkedő. 
A több mint 2.000 laparoscopiás műtét is rendkívül
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figyelemre méltó. A különböző eredetű epeűt elzárá-
sok Roux-Y kaccsal .történő műtéti megoldása min-
denképp követésre méltó. 

A Dr. TRÓJÁN IMRE által vezetett Mellkasi 
Osztályon nagy számú mellkasi műtétben vettem 
részt. Követésre méltó az az itt végzett gyakorlat, 
hogy tumoros betegek esetében a műtétet mediasti-
noscopiával kezdik és negatív intraoperatív cytologia 
esetében végzik el a resectiot. A betegek kivizsgálá-
sa, valamint utókezelése ezen az osztályon magas 
színvonalú. 

Az Érsebészeti Osztályon végzett érműtétek, va-
lamint endoscopos thoracalis és lumbalis sympatec-
tomiák magas szintű európai standardot képviselnek. 

• • • 

Dr. Boros Mihály egyetemi adjunktus (Kísérletes 
Sebészeti Intézet) a Humboldt Alapítvány ösztöndíjá-
val egyéves tanulmányútra ment a Müncheni Egye-
tem Kísérletes Sebészeti Intézetébe. 

• • • 
Dr. NAGY ERZSÉBET egyetemi tanár 1995. jú-

nius 5-től 10-ig TEMPUS ösztöndíjjal egy hetet töl-
tött az udinei és páduai Egyetem Mikrobiológiai In-
tézetében, ahol orvostanhallgatóknak és PhD hallga-
tóknak tartott előadást klinikai mikrobiológiai téma-
körben, valamint tanulmányozta a mikrobiológiai 
oktatás rendszerét ezekben az intézményekben. Mint 
az Alphe Adria Mikrobiológiai Csoport tagja tárgya-
lásokat folytatott az Alphe Adria régió országainak 
fiatal mikrobiológusai számára szeptemberben immár 
második alkalommal megszervezésre kerülő Summer 
School programjával kapcsolatban. 

• • • 
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Dr. PETÓ ZOLTÁN egyetemi docenst az 1995. 
május 30-án zajlott Rehabilitációs Szakmai Kollégi-
um ülésén a Kollégium tagjává és a Pszichiátriai 
Munkabizottság elnökévé választották. 

• • • 
Dr. VARGA TIBOR egyetemi tanárt, Dr . Pintér 

Sándor országos rendőrkapitány 1995. június 29-én 
a Semmelweis Nap alkalmával dicséretben és elisme-
résben részesítette. 

• • • 
Az Interparlamentáris Unió magyar küldöttségé-

nek vezetője, Szűrös Mátyás tájékoztatta az Egész-
ségügyi Tudományos Tanács Tudományos és Kuta-
tásetikai Bizottságát (ETT TUKEB) az IPU 93. 
kongresszusának határozatairól. 

Az ETT TUKEB által az IPU küldöttségnek elké-
szített anyagokat az IPU elfogadta és megállapította, 
hogy a bioetika az emberi jogok kérdésében a leg-
fontosabb területté nőtte ki magát. 

Az elfogadott beszámoló értelmében többek kö-
zött felhívják a kormányok és parlamentek figyel-
mét, hogy lássák el a polgárokat pontos informáci-
ókkal a bioetikával kapcsolatos kérdésekben, főként, 
ami az emberi biológiát és orvostudományt illeti, to-
vábbá szorgalmazzák az e témákkal kapcsolatos vita 
létrejöttét. 

Javasolják, hogy a bioetikát az oktatás minden 
szintjén tanítsák és sürgetik az államokat, hogy ala-
kítsanak nemzeti etikai bizottságokat, hogy az 
Unesco Nemzetközi Bioetikai Bizottságával - ha 
akarják - együttműködésben ellenőrizzék az egyén 
orvosbiológiai kutatásokban való méltóságának, sza-
badságának és épségének tiszteletbentartását. 
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